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وزیر صنعت:

بسیج، حضور بهترین های ملت در عرصه منافع ملی است
وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: به فرموده رهبر معظم انقلاب، »بس�یج حضور 
بهترین، بانش�اط ترین و با ایمان ترین نیروه�ای عظیم ملت در میدان هایی که برای 

منافع ملی و اهداف بالا، کشور به آنان نیاز دارد، است«.
به گزارش وزارت صنعت، معدن و تجارت، »سیدرضا فاطمی امین« در مراسم معارفه فرمانده 
جدید مرکز مقاومت بسیج این وزارتخانه ضمن گرامیداشت هفته بسیج، افزود: این توصیف به 
همراه توصیف ماندگار بنیانگذار کبیر انقلاب اسلامی یعنی »بسیج شجره طیبه و درخت تناور 
و پرثمری است که شکوفه های آن بوی بهار وصل و طراوت تعیین و حدیث عشق می دهد«، 

شامل بهترین معانی ممکن برای وصف فرهنگ و هویت بسیج و بسیجی است.
در این مراس��م »خداداد بیرانون��د« به عنوان فرمانده مرکز مقاومت بس��یج وزارت صنعت 

معرفی و از خدمات ارزنده »محمد حسین چراغی« فرمانده سابق این مرکز قدردانی شد.

نوسان ۲۳۰ درصدی قیمت گوجه فرنگی
قیمت یک کیلو گوجه فرنگی امس�ال در مقایسه با سال قبل ۲۳۰ درصد افزایش 

داشته است.
به گزارش ایس��نا، بر اس��اس آمارهای مرکز آمار ایران در تابس��تان ۱۴۰۰ متوسط قیمت 
فروش یک کیلوگرم گوجه فرنگی در کل کشور ۳۶۷۸ تومان بوده است که قیمت فروش این 
محصول نس��بت به تابس��تان ۱۳۹۹، معادل ۲۳۰.۱ درصد افزایش داشته است. همچنین در 
تابستان ۱۴۰۰ متوسط قیمت فروش یک کیلوگرم سیب زمینی در کل کشور ۲۹۴۰ تومان 
بوده است که قیمت فروش این محصول در تابستان ۱۴۰۰ نسبت به تابستان ۱۳۹۹، معادل 
۹۰.۲ درصد افزایش یافته است. در سطح شهر تهران نیز بر اساس مشاهدات میدانی متوسط 
قیمت هر کیلو گوجه فرنگی در تابستان ۱۴۰۰، حدود ۷۰۰۰ تا ۱۳ هزار تومان و در تابستان 
۱۳۹۹ حدود ۳۹۰۰ تا ۴۲۰۰ تومان بوده اس��ت. همچنین هر کیلو سیب زمینی در تابستان  
۱۳۹۹ نیز به قیمت حدود ۳۰۰۰ تا ۴۰۰۰ تومان و در تابستان ۱۴۰۰ با قیمت حدود ۵۰۰۰ 

تا ۷۰۰۰ تومان به مصرف کنندگان عرضه شده است.

تعیین تکلیف نظارت بر بازار کالاهای کشاورزی
مدیر روابط عمومی وزارت صمت اعلام کرد که ٤۰ درصد بازرس�ان س�ازمان های 
صمت استانی به سازمان های جهاد کشاورزی منتقل می شوند، بر این اساس به نظر 
می رس�د از این به بعد زنجیره تامین، توزیع و نظ�ارت به صورت یکپارچه به عهده 

وزارت جهاد کشاورزی است.
به گزارش ایسنا، با روی کار آمدن دولت یازدهم، اجرای قوانین بلاتکلیف در دستور کار قرار گرفت 
و نخستین قانون در بخش کشاورزی هم قانون انتزاع یا همان قانون تمرکز وظایف بازرگانی بخش 
کشاورزی بود که دولت را مکلف کرده بود تا همه وظایف مربوط به تأمین تا واردات و تنظیم بازار 
محصولات کش��اورزی و مواد غذایی با یک مرحله تبدیل از وزارت صنعت، معدن و تجارت منتزع 
و به وزارت جهادکشاورزی واگذار شود. تاریخ انقضای این قانون ۲۲ تیر ماه امسال بود. با این حال 
همچنان تکلیف نظارت بر بازار کالاهای کشاورزی نامشخص بود و تقریبا کسی زیر بار این مسئولیت 
نمی رفت. این تفکیک وظایف به ویژه در سال های اخیر که بازار کالاهای اساسی پرتلاطم بود هم 
باعث شده بود دو وزارتخانه مسئول همواره مشکلات را ناشی از عملکرد دیگری بدانند. حتی از تیر 
ماه امسال وزات صمت و سازمان صمت که مسئول نظارت بر بازار است دیگر حاضر به پاسخگویی 
در رابطه با نظارت بر کالاهای کش��اورزی نشد. برای مثال از اواخر سال گذشته تا ماه های ابتدایی 
امثال وضعیت نابسامانی در بازار مرغ حاکم بود که باعث ایجاد صف های طولانی برای دریافت مرغ 
به قیمت تنظیم بازار در شرایط کرونایی شد. این در حالی است که نهاده های دام و طیورهمچنان 
ارز دولتی دریافت می کنند و مرغ به قیمت مصوب باید در دسترس عموم مردم باشد. اما در شرایطی 
که وزارت جهاد کش��اورزی می گفت تولید مرغ به اندازه نیاز کش��ور بوده و هیچ کمبودی در این 
زمینه وجود ندارد و تقصیر را به گردن وزارت صمت انداخته که وظیفه نظارت بر بازار و برخورد با 
گرانفروشی را دارد، مسئولان وزارت صنعت معدن تجارت )صمت(  می گویند قرارگاه ساماندهی مرغ 
مسئول تامین و توزیع این کالاست؛ بنابراین این وزارتخانه مسوولیتی در این رابطه ندارد که بخواهد 
اظهارنظر کند. از طرف دیگر گزارش هایی از کمبود مرغ در بازار نیز منتش��ر شده است. اما امروز، 
محمد حسن ترابی، مدیر روابط عمومی وزارت صنعت، معدن و تجارت )صمت( در یک توییت اعلام 
کرده که با توجه به واگذاری کلیه فعالیت های مرتبط به تنظیم بازار محصولات کشاورزی به وزارت 
جهاد کش��اورزی، ۴۰ درصد بازرس��ان سازمان های صمت استانی به سازمان های جهاد کشاورزی 

منتقل می شوند تا زنجیره تامین، توزیع و نظارت یکپارچه و کامل شود.

دبیر انجمن تصفیه کنندگان شکر:

تاپایان سال شکر وارد نخواهد شد
دبی�ر انجمن تصفیه کنندگان ش�کر گف�ت: با توجه به فصل عرضه ش�کر داخل، 

نگرانی از حیث تامین تا پایان سال نداریم.
 غلامحسین بهمنی دبیر انجمن تصفیه کنندگان شکر در گفت و گو با باشگاه خبرنگاران جوان، 
گفت: با توجه به فصل عرضه شکر داخل نگرانی از حیث تامین تا پایان سال نداریم. امسال پیش 
بینی می ش��ود که تولید ش��کر به یک میلیون و ۵۰۰ هزار تن برسد که اگر ۲۰۰ هزار تن دیگر 
شکر وارد شود، بازار شکر همچنان آرام خواهد بود. حداقل نیاز سالیانه شکر به واردات یک میلیون 
تن اس��ت تا دچار کسری نشویم. او قیمت کنونی هر کیلو شکر درب کارخانه را ۱۲ هزار و ۵۰۰ 
تا ۱۳ هزار تومان اعلام کرد و افزود: هم اکنون قیمت هر کیلو ش��کر فله برای مصرف کننده ۱۵ 
هزار تومان و ش��کر بسته بندی ۱۸ تا ۲۰ هزار تومان است. این مقام مسئول قیمت کنونی هر 
تن ش��کر تحویل بنادر را ۵۲۰ تن اعلام کرد و گفت: براین اس��اس قیمت تمام شده هر کیلو 
شکر در بنادر ۱۲ هزار و ۸۰۰ تومان است که با احتساب هزینه های حمل و ضایعات قیمت 
هر کیلو ش��کر تصفیه درب کارخانه ۱۴ هزار و ۸۰۰ تومان و با احتس��اب سود کارخانه شکر 
ب��ا ن��رخ ۱۵ ه��زار و ۳۰۰ تا ۱۵ هزار و ۵۰۰ تومان به فروش م��ی رود که تاثیر در بازار قابل 
توجه اس��ت. بهمنی با اش��اره به ذخایر بازرگانی دولتی بیان کرد: بازرگانی دولتی در س��طح 
۵۰۰ هزار تن ذخایر دارد که در صورت افزایش قیمت، با استفاده از ذخایر بازار را کنترل می 
کند، اما به طور کلی پیک مصرف از اردیبهش��ت به بعد است که در آن موقع باید تمهیداتی 
اندیش��یده ش��ود. بهمنی ادامه داد: اگر قیمت جهانی شکر در همین حد باقی بماند، مشکلی 
در بحث بازار نداریم، اما با افزایش قیمت جهانی نگران قیمت شکر برای سال آینده هستیم. 
دبیر انجمن تصفیه کنندگان گفت: کشت چغندر پاییزه باید توسعه پیدا کند چرا که با گسترش 
کش��ت چغندر بهاره به دلیل تنش آبی در تابس��تان دچار مشکل می شویم. او افزود: با توجه به 
بحران آب در آینده، برای کش��ت چغندر و نیش��کر محدودیت خواهیم داشت که به اعتقاد بنده 
کاهش تولید داخل و وابستگی به خارج به سبب مسئله آب بسیار حائز اهمیت است. بهمنی در 
پایان تصریح کرد: با وجود آنکه استمرار روند خشکسالی، تامین آب شرب را هم دچار مشکل می 
کند، از این رو پیشنهاد داده ایم که میزان کشت های آب بر کاهش یابد تا در آینده مسئله بحران 

آب را مهار کنیم.

تامین کسری بازار محصولات فولادی با عرضه های تلفیقی 

راهکار صمت برای حل مساله کمبود بازارها
ب�ازار عرضه و تقاضای ورق فولادی، از س�ال ۹۷ ش�اهد مش�کلات بس�یاری در 
خص�وص عدم عرضه ورق از س�وی تمامی ش�رکت های تولیدکنن�ده ورق )به غیر 
از فولادمبارک�ه( بوده اس�ت. در حالی که ش�رکت های تولیدکنن�ده ورق از عرضه 
محص�ول خود در بورس کالا امتناع کرده و همچنان می کنند، بازار دچار آش�فتگی 

شده است.
پس از روی کار آمدن دولت س��یزدهم و انتخاب رض��ا فاطمی امین به عنوان وزیر صمت، 
الگوی جدیدی برای س��اماندهی بازارهای فولادی مطرح ش��د که یکی از بندهای آن، عرضه 
تلفیقی ورق اس��ت. به این معنا که به فولاد مبارکه اجازه داده ش��ده تا به عنوان اصلی ترین 
تولیدکننده ورق، به واردات ورق مورد نیاز اقدام کرده و با ضریب ۵ به ۱ در بورس کالا عرضه 
کند.  عرضه تلفیقی به چه معناس��ت و نحوه قیمت گذاری آن چگونه اس��ت؟ اینها س��والاتی 
اس��ت که امیر صباغ مدیر توسعه س��رمایه گذاری و اقتصادی ایمیدرو در گفت وگو با اقتصاد 
آنلاین به آن پاسخ داده است.  امیر صباغ مدیر توسعه سرمایه گذاری و اقتصادی ایمیدرو در 
خصوص عرضه تلفیقی توضیح داد: عرضه تلفیقی الگویی اس��ت که در زمان نیاز بازار داخلی 
به یک ماده اولیه و شرایط عدم تامین آن از محل تولید، از طریق واردات تامین نیاز می شود 
و قیمت آن نیز تلفیقی از قیمت داخلی و وارداتی آن محصول اس��ت. فرض کنید نیاز کشور 
به کالایی، هفت واحد اس��ت اما فقط پنج واحد را می توانیم در داخل تولید کنیم. یعنی دو 
واحد دیگر باید وارد شود. به این مفهوم که می توانیم یک سبد کالایی شامل پنج واحد تولید 
داخل و دو واحد محصول وارداتی ایجاد کنیم که این سبد کالایی تلفیق شده در بورس کالا 

عرضه می شود. 

پیش�نهاد بغ�داد مبن�ی بر ایجاد یک تش�کل 
اقتصادی بین س�ه کشور درحالی مطرح می شود 
ک�ه ایران و ترکی�ه دو بازیگر اصل�ی در بازار این 
کشور محسوب می ش�ود. با این وجود این سوال 
مطرح می شود که هدف دولت الکاظمی از تشکیل 
ای�ن اتحادیه اقتصادی چیس�ت و وج�ود آن چه 

منافعی را متوجه سه کشور خواهد کرد؟
محمد حنون، س��خنگوی وزارت تج��ارت عراق خبر 
داد که هیئت عراق در همایش تجاری، س��رمایه گذاری 
و پیمان��کاری بغ��داد و آنکارا پیش��نهاد ایجاد تش��کل 
 اقتصادی منطق��ه ای با حضور ترکیه، ع��راق و ایران را 

داده است.
پیشنهاد بغداد مبنی بر ایجاد یک تشکل اقتصادی بین 
س��ه کشور درحالی مطرح می شود که ایران و ترکیه دو 
بازیگر اصلی در بازار این کشور محسوب می شود. با این 
وجود این سوال مطرح می شود که هدف دولت الکاظمی 
از تشکیل این اتحادیه اقتصادی چیست و وجود آن چه 

منافعی را متوجه سه کشور خواهد کرد.
ایلن��ا در این رابطه با یحیی آل اس��حاق، رییس اتاق 
مشترک بازرگانی ایران و عراق و همچنین علی شریعتی 
عضو اتاق بازرگانی ایران و کارشناس بازار عراق گفت وگو 
کرده اس��ت. همچنین مه��رداد س��عادت، رییس اتاق 
مشترک بازرگانی ایران و ترکیه آخرین وضعیت تجاری 

ایران و ترکیه را تشریح کرد.
آل اسحاق ضمن مثبت ارزیابی کردن تشکیل چنین 
تش��کلی معتقد است در بس��یاری از زمینه ها از جمله 
سرمایه گذاری مشترک و تشکیل هلدینگ های مشترک 
بین بخش های خصوصی سه کشور امکان همکاری بین 
تهران، آنکارا و بغداد وجود دارد. شریعتی نیز هدف عراق 
را هدفمند کردن واردات خود به س��مت تولید می داند 
و اعتق��اد دارد که دولت عراق ب��ه نوعی به دنبال پیاده 
کردن اس��تراتژی کشور عمان در منطقه است. سعادت 
ه��م می گوید میزان تجارت ایران و ترکیه رو به افزایش 
اس��ت اما این نباید ما را به اشتباه بیندازد چراکه حجم 

تجاری دو کشور زیاد نیست.
آل اسحاق: ایران و ترکیه موافقت می کنند

یحیی آل اس��حاق در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی 
ایلنا در مورد پیشنهاد بغداد در راستای تشکیل اتحادیه 
اقتصادی بین بغداد، استامبول و تهران گفت: پیشنهاد 
تشکیل اتحادیه اقتصادی بین ایران، ترکیه و عراق  در 
جلسه بین نماینده های عراق و ترکیه مطرح شده است. 
این پیشنهاد می تواند مثبت باشد چراکه اقتصاد سه کشور 
باهم مکمل است و از نظر تامین، توزیع و مصرف با هم 
هم خوانی دارند و می توانند هلدینگ های سه جانبه ای را 
تشکیل دهند. این اتحادیه می تواند ظرفیت بسیار بالایی 
داشته باشد و سه کشور می توانند به جای تعارض وارد 
هماهنگی باهم شوند. به نظر کار خوبی است ولی نیاز به 
عزم دارد تا ساختار آن مشخص شود. بنابراین همکاری 

این سه کشور می تواند منشا کار بزرگی باشد.
وی افزود: ممکن است در صورت تشکیل این اتحادیه 

همکاری ها به اشکال مختلف باشد برای مثال می توانند 
تعیین تعرفه ترجیحی، س��رمایه گذاری های مشترک، 
همکاری در حوزه های کشاورزی، ترانزیت و حمل و نقل، 
تولید مش��ترک همکاری اقتصادی خود را پیش ببرد و 
می توان��د در حوزه های صنعت، کش��اورزی و خدمات 

بازرگانی باشد.
رییس اتاق مش��ترک بازرگانی ایران و عراق در ادامه 
تصریح کرد: به نظر من مس��ئولین کشورمان هم با این 
موضوع موافق باش��ند، کار درستی است و شرکت های 
مش��ترک س��ه  جانبه می تواند توسط بخش خصوصی 
سه کش��ور ایجاد شود تا سرمایه گذاری مشترک شکل 
بگیرد. این پیشنهاد قبلا از طرف ما هم به صورت جسته 
و گریخت��ه مطرح بوده اس��ت. واکنش ترک ها هم علی 
القاعده باید به این موضوع مثبت باش��د چراکه منطق 
اقتصادی دارد. دیگر کشورهای همسایه هم ممکن است 

از تشکیل این اتحادیه تحت تاثیر قرار بگیرند.
وی در ادام��ه اظه��ار داش��ت: اساس��ا همکاری های 
منطقه ای اقتصادی، یکی از مدل های جهانی اس��ت. در 
سیستم مدیریت اقتصادی دنیا این موضوع پذیرفته شده 
که همکاری های اقتصادی منطقه ای می توانند بس��یار 
مفید باشند و سریع تر از پیمان های غیرمنطقه ای است 
چراک��ه مزایا، چالش ها و فرصت های کش��ورها در یک 
منطقه به صورتی است که می تواند کمک کننده باشد. 
این دس��ت از همکاری ها می تواند ع��لاوه بر حوزه های 
اقتص��ادی می توان��د در حوزه های سیاس��ی و امنیتی 
هم می تواند نقش داش��ته باشد. یعنی سرمایه گذاری  و 
ش��رکت های مش��ترک می تواند در حوزه های مختلف 
منافع ملی کشورها از جمله سیاسی، امنیتی و توسعه ای 

کمک کننده باشد.
شریعتی: درآمد سرانه عراق ده برابر ایران است/ بغداد 

استراتژی عمان را دنبال می کند
علی شریعتی در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی ایلنا در 

این باره اظهار کرد: در سطوح مختلف مانند سفر افرادی 
مانند مقامات امارات به عراق یا قرارداد این کشور با توتال 
فرانسه و جذب سرمایه گذاری خارجی نشان می دهد که 
در دیپلماسی جدید عراق می خواهند استراتژی عمان 
را در منطق��ه پیاده کنند. عراق می خواهد بگوید که ما 
با هیچکس دش��من نیستیم و به هر کسی که به مردم 
و اقتص��اد ما کمک کند، خیر مقدم می گوییم و مغتنم 
می دانیم. این سیاس��ت آقای الکاظمی در عراق اس��ت. 
البته چند فرق مهم با عمان دارد که از این میان می توان 
به فساد گسترده میان مقامات دولتی اشاره کرد. علاوه بر 
این در عراق انشعاب داخلی وجود داشته و تقسیم قدرت 
در آن وجود دارد که نمی گذارد به انسجام برسد. اگر این 
فاکتورها وجود نداشت عراق می توانست با این استراتژی 

از عمان قوی تر شود.
وی افزود: عراق س��عی می کند ب��ا جمعیت جوان و 
کش��ورهای مصرف گ��رای خود س��عی می کنند که در 
کریدورها، اتحادیه ها و س��رمایه گذاری ها حضور داشته 
باشند. بازار عراق محل رقابتی میان ایران و ترکیه است. 
ش��رایط اقتصادی ترکیه هم به شکلی است که با توجه 
به کاهش غییرعادی ارزش لیر، ترکیه بس��یار به رش��د 
اقتص��ادی و گردش مالی نیاز دارد. ما هم در ش��رایطی 
هستیم که نیاز زیادی به تعامل با بزرگترین بازار مصرفی 

منطقه یعنی عراق داریم.
عضو اتاق بازرگانی ایران تصریح کرد: استراتژی عراق 
این است که سعی کند واردات خود را هدفمند کرده و 
منجر به تولید کند. یک روزی درآمد ما ده برابر عراق بود 
ولی با توجه به اینکه این کشور تحت تحریم نیست شاید 
درآمد سرانه آن ده برابر  ایران است. چراکه ما نمی توانیم 
نفت صادر کنیم و آنها می توانند. به هرحال باید این پول 
را خرج کنند. قطعا هدف عراق از این پیشنهاد  این است 
که بتواند منافع حداکثری برای کشور خود فراهم کند. 
این درسی است که عراق که همسایه ما است، تعامل و 

آشتی با دنیا را به ما یاد می دهد تا ما هم بتوانیم با دنیا 
آشتی کرده و حق خود را از منطقه و دنیا بگیریم.

وی در ادام��ه دخاطرنش��ان کرد: عراق یک کش��ور 
مصرفی اس��ت که تمایل آن ب��ه صنایع غذایی، صنایع 
شیمیایی و صنایع ساختمانی است. عراق می خواهد با 
این اتحادیه می خواهد تولید را در کش��ور خود توسعه 
دهد. هر گونه تعامل منطقه ای با کشورها به شرط اینکه 
طرفین آمادگی آن را داش��ته و بتوانند از آن اس��تفاده 
کنند مفید اس��ت. یعنی مانند توافق ما با کش��ورهای 
حوزه CIS نباشد که ما زیرساخت های لازم را برای آن 
نداریم. اگر بخواهیم این اتحادیه یک بازی برد-برد شود، 
ترکیه می تواند در حوزه پتروشیمی ما کند که بسیار هم 
علاقه مند است و ما نیز می توانیم از حوزه پوشاک ترکیه 

استفاده کنیم.
این کارش��ناس بازار عراق گف��ت: توافقات منطقه ای 
همیش��ه توافقات خوبی است، در دولت جدید گام های 
خوبی برای حل مشکل توافقات ما با پاکستان برداشته 
شده است. از آنجا که ایران یک کشور تولیدی و قدرتمند 
ب��وده و ترکیه هم صادرات محور اس��ت. حضور این دو 
کش��ور از نظر قدرت تولیدی و همچنین س��بد و وزن 
محصولات تولی��دی در یک اتحادیه اقتصادی می تواند 
منطقه را تحت تاثیر قرار دهد که شاید متمایل باشند 
به این اتحادیه بپیوندند. ولی متاسفانه در منطقه ما به 
دلیل اینکه رویکردهای سیاس��ی کشورها بسیار تغییر 
پیدا می کند، توافقات اقتصادی چندان پایدار و بلندمدت 

نیست برای مثال می توان به اکو اشاره کرد.  
ش��ریعتی در پایان بیان کرد: آرزوی ما این است که 
بتوانیم با رعایت اصول حاکمیتی، به زودی به آش��تی 
و تعامل با دنیا رسیده ووضعیت معیشت مردم را بهبود 

داده و حق خود را از بازارهای بین المللی بگیریم.
س�عادت: رش�د تجارت با ترکیه نبای�د ما را به 

اشتباه بیاندازد
مهرداد سعادت در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی ایلنا 
در م��ورد آخرین وضعیت تجاری ای��ران و ترکیه اظهار 
ک��رد: از صحبت هایی که بین آقای چاوش اوغلو و آقای 
امیرعبدالهیان انجام ش��ده، شنیده ش��ده که دو طرف 
انتظار دارند دوباره روابط دو کش��ور از نو بازسازی شود. 
دکتر امیرعبدالهیان گفته اند که ما هیچ س��قفی برای 
روابط با ترکیه قرار نخواهیم. این نش��ان از این موضوع 

دراد که دو طرف متمایل به بهبود روابط هستند.
وی افزود: نس��بت به سال های گذشته میزان تجارت 
ای��ران و ترکیه رش��د داش��ته ام��ا این رش��د موضوع 
ش��گفت انگیزی نیس��ت چراکه در س��ال های گذشته 
میزان تجارت دو کش��ور بسیار کم بود و مقایسه با این 
سال ها نباید ما را به اشتباه بیاندازد. میزان رشد تجارت 
بین دو کش��ور در س��ه ماهه اول حدود ۵۰ درصد بود 
که الان به ۶۰ درصد رش��د نسبت به مدت مشابه سال 
گذشته رسیده است. سال گذشته صادرات ما به ترکیه 
 ۲ میلیارد دلار بود که امسال ۶۰ درصد افزایش را تجربه

کرده است.

نماینده آستارا و سخنگوی کمیس�یون اقتصادی مجلس شورای 
اس�امی به ناهمخوانی درآمدها و هزینه ها در کش�ور اشاره کرد و 
گفت: در حال حاضر با اعتیاد اقتصاد به ارز ترجیحی مواجه هستیم 

که تداوم آن خسارات بیشتری به بار خواهد آورد.
غلامرضا مرحبا روز دوش��نبه در مصاحبه با خبرنگار ایرنا اظهار داشت: در 
حال حاضر مصارف و هزینه ها روز به روز بزرگ تر و بیشتر می شود و از طرف 
دیگر، درآمدهای کشور به دلایل مختلف تحقق پیدا نمی کند.  وی نتیجه این 
رویداد را ایجاد و عمیق شدن کسری بودجه عنوان کرد و گفت: به اتفاق همه 
تصمیم گیران و کارشناس��ان معتقد هستند که ارز ترجیحی مضر، زیانبار و 
آس��یب زاست و تداوم آن زخم های  کنونی اقتصاد را عمیق تر خواهد کرد.  
سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس ارز ترجیحی را از آن دسته تئوری هایی 
دانست که اقتصاد کشور را به اصطلاح معتاد کرده است و افزود: بدون شک 
ارز ترجیحی به هدف خود نرس��ید و نه تنها ف��رار قیمت ها را مهار نکردف 
بلکه رانت، قاچاق و فساد را نیز با خود به ارمغان آورد.  به گفته مرحبا، اما با 
وجود وابس��تگی برخی اقلام به ارز ترجیحی که بر حسب اتفاق تورم زیادی 
هم داش��ته و دارند، باز دولت جرات حذف آن را ندارد زیرا از بار و تبعات آن 
مطمئن نیست. وی ادامه داد: برای ساماندهی ارز ترجیحی دولت لایحه ای به 
مجلس ارسال کرد که طق آن در نظر دارد بخشی از اقلام موجود در فهرست 

مش��مول ارز ترجیحی را با ارز نیمایی وارد کند و ارز صرفه جویی شده را به 
صورت یارانه به مردم پرداخت کند. سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس 
گفت: تصور نمی کنم ارز ترجیحی روی تولید تاثیر گذاش��ته یا وابستگی به 
واردات ایجاد کرده باش��د، زیرا به کالاهایی که در کش��ور نبوده تعلق گرفته 
است، اما چون نظارت کافی برای مصرف و مدیریت آن وجود نداشت، رانت زا 
و فسادآور شده است. مرحبا گفت: هزینه های جاری کشور در هر ماه حدود 
۴۵ هزار میلیارد تومان است و باید از محل مالیات، درآمدهای گمرکی، فروش 
اموال دولتی و فعالیت هایی مانند فروش اسناد خزانه تامین شود اما در تحقق 

درآمدها مش��کلاتی وجود دارد. به گفته وی حدود ۸۵ درصد درآمد کشور 
توسط وزارت امور اقتصاد و دارایی و زیرمجموعه های آن و بقیه توسط وزارت 
نفت، وزارت صنعت، معدن و تجارت و دستگاه های دیگر تامین می شود. او 
اضافه کرد: به دلیل کاهش مبادلات بین المللی ناشی از تحریم های یکجانبه 
و ظالمانه، بخش بزرگی از درآمدهای گمرکی محقق نشده است یا به علت 
مس��ائلی که در خصوص شرکت های واگذار شده مانند هفت تپه پیش آمد، 
بخ��ش خصوصی رغبت کمی برای ورود به اقتص��اد دارد و در این حوزه نیز 

پیش بینی ها محقق نمی شود.
سیاست ارزی مبهم

س��خنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس در تشریح سیاست های ارزی در 
جه��ان نوضیح داد: در خصوص ارز، یک اصل جهانش��مول به نام سیس��تم 
»ماندل فلمینگ« وجود دارد که در ادبیات مالی بین الملل به مثلث ماندل 
فلمینگ معروف اس��ت که به تحلیل سیستمی و همزمان به تحلیل پولی، 
مالی و ارزی می پردازد. مرحبا ادامه داد: طبق این اصل، هیچ کشوری نمی 
تواند همزمان از مزایای سه سیاست فوق استفاده نماید و در بهترین شرایط 
می تواند فقط از ۲ سیاس��ت ارزی بهره مند ش��ود و هر یک از این سیاست 
ها، زیرسیس��تم و پیچیدگی های خود را دارد که باید جداگانه و به صورت 

کارشناسی به آنها پرداخته شود.

سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس:  ارز ترجیحی اقتصاد کشور را معتاد کرد

عراق به دنبال عمانی سازی استراتژی تجاری است 
تشریح اهمیت تشکیل اتحادیه اقتصادی تهران، آنکارا و بغداد

ادامه جدال بر سر ترخیص محموله بوشجهش سنگین واردات با ارز ۴۲۰۰
در س�ال جاری حجم واردات کالاهای اساسی مشمول ارز 
۴۲۰۰ تومانی تا ۹۰ درصد افزایش داشته است، همین روند رو 
به رشد موجب شد دولت درخواست افزایش سقف استفاده از 

ارز ترجیحی در سال جاری را مطرح کند.
به گزارش ایسنا، در بودجه سال جاری هشت میلیارد دلار جهت 
تامین ارز کالاهای اساس��ی پیش بینی شده بود ولی آنچه در عمل 
اتفاق افتاد نشان داد در نیمه اول امسال حجم واردات با ارز ترجیحی 
طوری بوده که هشت میلیارد دلار تقریبا تمام شده است که البته باید 

به آن واردات بیش از یک میلیارد دلاری واکسن را نیز اضافه کرد.
 رکورد ارزی واردات کالای اساسی

این در حالی است که بررسی وضعیت واردات ایران در فاصله فروردین  تا ۱۰ آبان ماه امسال در آمار گمرک ایران 
نشان می دهد که از مجموع ۱۱.۵ میلیارد دلار واردات کالاهای اساسی در ۲۵ گروه بالغ بر ۹.۱ میلیارد دلار آن با 
ارز ۴۲۰۰ تومان بوده است که حجم آن  به ۱۶.۴ میلیون تن می رسد، براین اساس  واردات کالاهای اساسی با ارز 
۴۲۰۰  از لحاظ وزنی ۳۴ درصد و از نظر ارزش ۹۰ درصد نسبت به مدت مشابه سال قبل است. بر این اساس واردات 
با ارز ترجیحی در پایان هفت ماهه امسال، بیش از یک میلیارد دلار بالاتر از هشت میلیارد دلار مصوب بودجه بوده 
است. این روند افزایش در کل واردات ۱۱.۵ میلیارد دلاری اقلام اساسی هم وجود دارد  و برای این دوره رشد ۲۹ 

درصدی وزن و ۶۳ درصدی ارزش ثبت شده است. 
مرکز آمار هم تائید کرد 

روند تند ارزش واردات کالاهای اساسی در حالی ثبت شده که گزارش ماه های اخیر مرکز آمار ایران از وضعیت 
تورم کالاهای وارداتی نشان داده بود که حتی تا مقاطعی تورم  بیش از ۵۰۰ درصدی هم ثبت شده است که از جمله 

دلایل این روند، افزایش قیمت کالاهای اساسی در سطح جهان و البته برخی هزینه های مبادلات کالا است. 
افزایش ۹۲ درصدی واردات گندم 

اما این که کدام اقلام با ارز ۴۲۰۰ تومان وارد شده و میزان رشد آن چقدر است بررسی از این حکایت دارد که در 
هفت گروه مشمول ارز ۴۲۰۰ تومانی، بیش از ۳.۶ میلیون تن گندم به ارزش بالغ بر ۱.۲ میلیارد دلار وارد شده که 

گندم وارداتی در این دوره ۶۰ درصد از نظر وزن و ۹۲ درصد بر ارزش رشد داشته است.
وزن ذرت منفی شد

همچنین ذرت به عنوان یکی از عمده ترین کالاهای وارداتی در سال، بالغ بر ۵.۵ میلیون تن به ارزش ۱.۹ میلیارد 
دلار واردات داشته که از نظر وزنی ۱۱ درصد کاهش دارد ولی از لحاظ ارزش ۲۶ درصد رشد دارد. ذرت تنها کالایی 

است که در بین اقلام دریافت کننده ارز ۴۲۰۰ تومان با کاهش واردات از نظر حجم همراه بوده است.

مدیرکل دفتر مق�ررات صادرات و واردات وزارت صمت 
در پاسخ به اس�تعام گمرک در رابطه با ترخیص محموله 
بوش، اعام ک�رده که با توجه به جنب�ه قضایی، وضعیت 
محموله بوش خاص اس�ت و قابل تعمیم به سایر کالاهای 

گروه ۴ موجود در گمرک از جمله خودروها نیست.
به گزارش ایس��نا، سال گذش��ته جریان واردات ۴۲۰ کانتینر 
لوازم خانگی »بوش« رسانه ای شد و در نهایت بعد از ممانعت از 
ترخیص محموله بوش متعلق به ش��رکت کاسپین کالا دریا، بار 
دیگر با درخواس��ت و پیگیری صاحب کالا و البته رایزنی برخی 

دستگاه ها،  پرونده ترخیص به جریان افتاد و در تیرماه توافق نهایی برای ترخیص این کالاها صورت نگرفت و 
منتفی اعلام ش��د و ابهامات تامین ارز و جریان ثبت سفارش کالا با توجه به ممنوعیت واردات کالاهای گروه 
۴ مانع از صدور مجوز ترخیص بود. اما باز هم رایزنی ها و مکاتبات برای ترخیص این محموله ادامه پیدا کرد 
تا اینکه اوایل آبان ماه طی جلس��ه ای بین دستگاه های ذیربط،  مقرر شد که گمرک ایران جهت شفاف سازی 
موضوع و رفع ابهام برخی موارد از جمله در رابطه با تامین ارز و ارز اش��خاص و متقاضی محموله را از وزارت 

صمت استعلام کند.  
در چنین  شرایطی، میانه آبان ماه گمرک ایران در مکاتبه ای جهت شفاف شدن ابهامات ارزی این پرونده، 
از وزارت صمت خواس��ت به این س��وال پاس��خ دهد که اگر محموله بوش امکان ترخیص دارد و مجوز آن را 
صادر می کند، آیا مجوز س��ایر کالاها از جمله خودروهای س��واری که چند سال در گمرک بلاتکلیف مانده را 
هم می دهد تا ترخیص ش��وند؟ حالا س��عید عباسپور، مدیرکل دفتر مقررات صادرات و واردات وزارت صنعت، 
معدن و تجارت )صمت( طی نامه ای به ارونقی، معاون فنی گمرک ایران، جزئیات پرونده واردات لوازم خانگی 
بوش را در جهت شفاف سازی و رفع ابهامات گمرک اعلام کرده است. او در این نامه با اشاره به تصمیم ستاد 
فرمانده��ی اقتصاد مقاومتی مبنی بر اعلام ممنوعیت ثبت س��فارش و ورود بی��ش از ۱۳۰۰ قلم کد تعرفه ۸ 
رقمی کالاهای وارداتی تحت عنوان گروه ۴ کالایی از سال ۱۳۹۷ تصریح کرده که هیأت وزیران، وزارتخانه ها 
و دستگاه های اجرایی ذیربط، با توجه به ثبت سفارشاتی که مجوز واردات کالای آنها قبل از تاریخ ممنوعیت 
صادر شده، اما منجر به ورود و ترخیص کالا نشده و در راستای رعایت حقوق مکتسبه واردکنندگان، به تدریج 
اقدام به صدور و ابلاغ مصوبات، بخش��نامه ها، آیین نامه ها و ضوابطی جهت تعیین تکلیف این محموله ها کرد. 
به طور کلی مقررات و مصوبات دولت بعد از ۳۰ خرداد سال ۱۳۹۷، موجبات اعتراض برخی از وارد کنندگان 
از جمله ش��رکت بوش س��رویس و در پی آن طرح دعوی در مراجع قضایی رشد که در این مورد خاص مرجع 

قضایی موضوع واردات مطرح شده را فراتر از مقررات متاخر مشمول حقوق مکتسبه دانسته است.


